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Slovo redakce
Vážení občané,
 od samého počátku vydávání Těchonínských listů Vám byly poskytovány v těchto listech ze 
všech veřejných jednání zastupitelstva obce pravidelně informace, které jsem připravoval. Snažil 
jsem se o to, aby podané informace byly občanům srozumitelné, byly podrobné, věcné, pravdivé a 
přiblížily průběh jednání zastupitelstev občanům, kteří nebyli na jednání přítomni a především pak 
těm, kteří se z důvodu věku nebo onemocnění nemohou jednání zastupitelstev zúčastňovat vůbec.
 Pokládám za důležité připomenout, že informační blok byl nazván „ Z jednání zastupitelstva 
obce“ a ne „Zápis z jednání zastupitelstva“, že bylo uváděno - zastupitelstvo obce schvaluje, zamítá 
nebo bere na vědomí a ne „Usnesení z jednání zastupitelstva“. Pod texty z jednání zastupitelstva 
obce nebyla uváděna jména starosty ani místostarosty obce. Odpovědný za texty je tedy ten, kdo je 
pod nimi uveden. To je totiž dost podstatné, protože je z toho zřejmé, že nejde o dokument oficiální. 
Chci jen připomenout, že tento způsob podávání informací z jednání zastupitelstev není zcela nový. 
Obdobným způsobem, ale ne tak obsáhlým, byli před lety občané obce již informováni v novinách 
Nové Králicko, pokud vycházelo. Dopisovatelem do těchto novin jsem tehdy já nebyl.
 Zdůrazňuji a ubezpečuji Vás, vážení občané, o tom, že informace z jednání zastupitelstev obce 
byly k projednávaným bodům programu každého zasedání a k tomu, co bylo řečeno v rozpravě. Roz-
prava je vždy tou zajímavější částí jednání zastupitelstva, protože na projednávané body se mohou 
vyskytnout a také se občas vyskytují rozdílné názory a zapojují se do ní zastupitelé a někdy i občané. 
Také tyto názory byly spolu s připomínkami a náměty uváděny a nebyl důvod je neuvádět, když byly 
vyřčeny na veřejném a všem občanům přístupném zasedání zastupitelstva. Bylo také uváděno, kolik 
zastupitelů bylo pro schválení návrhu k určitému projednávanému bodu, kolik zastupitelů se hlasová-
ní zdrželo a kolik zastupitelů bylo proti přijetí předkládaného návrhu. Dokonce se domnívám, že by 
se mělo uvádět jmenovitě, kdo a jak ze zastupitelů pro určitý návrh hlasoval, pokud není hlasování 
tajné. 
 Vážení občané, toto vše uvádím proto, že již v těchto ani dalších Těchonínských listech informa-
ce z jednání zastupitelstev obce předkládat nebudu. Rozhodl jsem se k tomu na jednání zastupitelstva 
obce v měsíci dubnu po rozpravě, které předcházelo sdělení pana starosty obce, že v textu z jednání 
zastupitelstva obce v měsíci březnu bylo chybně uvedeno finanční překročení na akci „ Výměna 
vchodových a bočních dveří“ u bytových domů čp. 178,179 a 180. Uvedeno bylo 7 tis.Kč, skutečnost 
byla 5 700 Kč. Myslím, že nejde o žádnou tragedii a dodatečně se za tuto nepřesnost omlouvám. 
I když jsem nebyl zasypán konkrétními a věcnými připomínkami k dosavadnímu způsobu podávání 
informací z jednání zastupitelstva obce od zastupitelů a přítomných občanů, tak chápu, že ne všem 
vyhovoval. 
 Ještě několik informací. V tomto čísle je poprvé uvedeno INFORMAČNÍ OKÉNKO, které bude 
uváděno i v číslech příštích. Budou v něm sdělovány změny ordinačních hodin, otevírací doby v ob-
chodech, změny v jízdních řádech a další informace užitečné pro občany. Nebudou zde uváděny 
informace inzertní povahy.
 Od příštího čísla se budete moci v TL postupně seznamovat se znaky měst okresu Ústí nad Orlicí 
a okolních obcí. Bližší seznámení s nimi může být docela zajímavé.
 Vážení občané a čtenáři TL, příští, v pořadí již šestnácté vydání TL, bude v úterý 29. září. Termín 
dalšího vydání bude vždy uveden, ale z technických důvodů to bude spíše koncem měsíce.
 Děkujeme Vám za přízeň a těšíme se na Vaše příspěvky do TL Podzim 2015. 
 Užijte si všichni pěkně léto, dovolenou a děti školní prázdniny.

Karel Vencl

Foto na obálce: Kostel svaté Markéty v Těchoníně (foto: Josef Sedláček ml.)
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Vážení spoluobčané,
 
 slunečné dny vybízející k letním radovánkám, výletům a dovoleným jsou tady. Než se tedy 
všichni rozutečeme, připomeňme si ve zkratce alespoň pár základních údajů.
 V osazenstvu zastupitelů naší obce došlo k 1. červnu ke změně. Na základě žádosti paní Mgr. Lu-
cie Šmahelové byl uvolněn a v zápětí přidělen mandát dle řádných voleb prvnímu náhradníku kan-
didátky Sdružení nezávislých kandidátů II. panu Janu Leichtovi, který na mimořádném zasedání dne 
1.června složil slib. 
 Společnost Vodovody a kanalizace Jablonné nad Orlicí, a.s. na přelomu května a června v Cel-
ném vyměnila vodovodní řad úseku orientačně dlouhém 300 m. Tento úsek si pro své časté opravy 
výměnu již opravdu zasloužil. Pak bude samozřejmě následovat realizace nového asfaltového povr-
chu v celé šíři vozovky, a to až po dostatečném sednutí zeminy výkopů. To znamená buď na podzim, 
nebo na jaře. Co se týká akce Zastřešení budovy školní jídelny, proběhlo výběrové řízení, na jehož 
základě zastupitelstvo obce odsouhlasilo společnost STAPO spol. s r.o., Ústí nad Orlicí jako doda-
vatele, který by měl zakázku provést v období letních prázdnin. Jen připomenu, že se tato společnost 
v roce 2011 zdárně zhostila realizace zastřešení budovy mateřské školy.
 Údržby zeleně ve středu obce, která byla realizována v roce 2014, se ujali místní občané, kterým 
za to patří dík. Jedná se o odplevelení, doplnění kůry, a to nemalých ploch. Tady je vidět, že nám 
opravdu není lhostejné, v čem žijeme a máme radost z dobře vykonané práce. S projektantem doku-
mentace této zeleně nás ještě čeká sepsat rostliny, které se neujaly, a zahájit reklamaci.
 Také bych rád připomenul, že se i letos 7. května konalo slavnostní kladení věnců u památníku 
2. světové války při příležitosti 70. výročí osvobození od fašismu. Každým rokem se účastní i dcera 
kapitána Václava Berana paní Jiřina Kudlová.    
 O dalších hlavních událostech Vás budu informovat v následujícím čísle listů. Nyní všem přeji 
krásné letní dovolené, odpočinek v přírodě, na chalupě či na zahrádce a dětem krásné prázdniny plné 
těch nejhezčích a nezapomenutelných zážitků.

Daniel Krejsa

Zastupitelstvo schvaluje:
71. Program jednání ZO
72. Kupní smlouvu podílu 1/2 poz. p.č. 969/6, k.ú. Těchonín
73. Žádost obce Těchonín o bezúplatný převod pozemků p.č. 24, 624/1 a 625/1 k.ú. Těchonín
74. Změnu odměn za výkon funkce uvolněným a neuvolněným členům zastupitelstev na základě 

nařízení vlády č. 52/2015 Sb.
75. Smlouvu o dodávce vody pro čp. 95, Těchonín
76. Rozpočtové opatření č. 1/2015
77. Veřejnoprávní smlouvy
78. Žádost o převod podílu ½ poz. p.č. 969/6, k.ú. Těchonín od Ministerstva obrany ČR
79. Návrh výběrové komise k akci zastřešení budovy školní jídelny ve složení p. Vencl Karel – před-

Pár řádků od starosty

Z jednání ZastuPitelstva obce

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 15. 04. 2015
přítomno zastupitelů: 10/11

(omluven M.Olšar)
přítomno občanů/hostů: 4/0
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seda, Motyčka Václav, Jiří Junek, Jaroslav Chládek, Lenka Kreuselová a Daniel Krejsa
80. Návrh o vyhlášení výzvy na výběrové řízení k akci zastřešení budovy školní jídelny
81. Návrh oslovit společnosti do výběrového řízení, tedy spol. 
  STAPO spol. s r.o., Ústí nad Orlicí, 
  KPV SYSTÉM s.r.o., Ústí nad Orlicí, 
  AGROSTAV a.s.,  Ústí nad Orlicí
82. Návrh na stavební dozor akce Zastřešení budovy školní jídelny-p. Ing. Libor Barvínek

Zastupitelstvo zamítá:
83. Nabídku spol. VaK Jablonné nad Orlicí, a.s. o odkup akcií

Zastupitelstvo bere na vědomí:
84. Zprávu účetního – předpisy a platby
85. Zprávu finančního výboru
86. Zprávu velitele SDH Těchonín
87. Informaci o zajištění očkování psů
88. Informaci o úpravě obce, zajištění sekání a úklidu veřejných prostranství a hřbitovů
89. Informaci týkající se předkupního práva spoluvlastníků pozemků
90. Informaci k předání projektové dokumentace k akci Zastřešení budovy školní jídelny
91. Informaci k události - kladení věnců u památníku při příležitosti 70. výročí osvobození naší vlasti 

od fašismu a ukončení 2 sv. války
92. Informaci o akceptaci, žádosti o podporu ze SFŽP ČR v rámci OPŽP pro nákup techniky na svoz 

biologických odpadů
93. Informaci p. Karla Vencla ke zvážení formy podání kritérií výběrového řízení na realizaci akce 

zastřešení budovy školní jídelny
94. Informaci k předání bytů, stavy výmalby apod.
95. Návrh starosty obce na změnu zveřejňování informací ze ZO v TL
96. Informaci pí. Špinlerové o chystaném setkání členů pěveckých sborů při ZŠ Těchonín dne 

20.6.2015 od 18:00 hod. po 25 letech
97. Informaci ke stavu vyklizení pozemku u pí. Štanglerové -  p. Vencl a p. Krejsa
98. Informaci k plánovaným opravám veřejného osvětlení

Zastupitelstvo schvaluje:
99. Program jednání ZO
100. Celoroční hospodaření, účetní závěrku a závěrečný účet obce za rok 2014 včetně zprávy Pardu-

bického kraje o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2014
101. Zajištění zimní údržby místních komunikací – Jamenská a.s.
102. Smlouvu o zřízení věcného břemene služebnosti č. IE-12-2004955/VB/1 se společností ČEZ 

Distribuce, a.s. na pozemku p.č. 874 v k.ú. Celné
103. Aktualizaci povodňového plánu obce Těchonín
104. Zrušení usnesení č. 81/2015
105. Změnu seznamu společností k odeslání výzvy pro podání cenové nabídky k akci zastřešení budo-

vy školní jídelny na společnosti STAPO, KPV SYSTEM, STATING, AGILE, STABYT
106. Bezúplatný převod pozemků od SPÚ vedených v Ú.P. jako zastavěné

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 13. 05. 2015
přítomno zastupitelů: 10/11

(omluven Josef Sedláček)
přítomno občanů/hostů: 6/0
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107. Bezúplatný převod pozemků od SPÚ vedených v Ú.P. jako zastavitelné
108. Bezúplatný převod pozemků od SPÚ vedených v Ú.P. jako veřejná zeleň
109. Studii bezpečnostních zón v obci Těchonín na komunikaci č. II/311
110. Návrh na stavební dozor akce Zastřešení budovy školní jídelny-p. Ing. Libor Barvínek

Zastupitelstvo bere na vědomí:
111. Zprávu starosty SDH Těchonín o činnosti SDH Těchonín
112. Zprávu knihovnice o činnosti místní knihovny
113. Informace o stavu akce zastřešení budovy školní jídelny v obci Těchonín, kdy informoval o na-

výšení částky realizace akce
114. Žádost o ukončení mandátu zastupitele obce pí. L. Šmahelové, kdy od 1.6.2015 bude novým 

zastupitelem p. J. Leicht
115. Starosta obce podal informaci k TL, ocenil přínos TL a práci RR TL, požádal o možnost kontroly 

informací zmíněných zastupitelů v článcích - Z jednání zastupitelstva obce
116. Pan Karel Vencl informoval o úspěšnosti TL a obhajoval formu svých článků - Z jednání zastu-

pitelstva obce
117. Pan K. Vencl podal návrh k nerealizování odvodnění odstavné plochy pod fotbalovým hřištěm 

v Celném a tím i odvodnění části fotbalového hřiště vzešlý z debaty se zástupci TJ SOKOL Tě-
chonín

118. Pan K. Vencl podal informaci k rekonstrukci NN vedení v části Hluchov, kdy termín realizace 
není dosud znám 

119. Pan K. Vencl podal informaci k zapůjčení hasičské stříkačky na oslavu SDH Lichkov

Úkoly na následující jednání ZO:
120. ZO ukládá Jaroslavu Chládkovi zajistit informace k certifikaci fotbalových branek na školním 

hřišti a následné podání komplexní informace

Zastupitelstvo schvaluje:
121. Program jednání mimořádného ZO
122. Dodavatele realizace akce „Zastřešení budovy školní jídelny v Těchoníně čp. 188“ společnost 

STAPO s.r.o. s vysoutěženou cenou 3.627.822,- Kč včetně DPH.

Zastupitelstvo bere na vědomí:
123. Slib zastupitele obce Jana Leichta

Zastupitelstvo schvaluje:
124. Program jednání ZO
125. Kupní smlouvu na podíl 1/12 vlastnictví parc.č. st.216 v k.ú. Těchonín o celkové výměře 428 m2

126. Přidělení bytu č. 12 BD v bytovém domě čp. 180 panu Martinu Chládkovi
127. Rozpočtovou změnu č. 2/2015
128. Žádost o poskytnutí finanční podpory na hospodaření v lesích z rozpočtu Pardubického kraje pro 

Zápis z mimořádného zasedání  ZO 
ze dne 01. 06. 2015

přítomno zastupitelů: 8/11
(omluven p. Motyčka, p. Olšar, p. Všetička)

přítomno občanů/hostů: 0/0

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 17.06. 2015
přítomno zastupitelů: 10/11
(omluveni: Ivanka Špinlerová)
přítomno občanů/hostů: 4/0
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rok 2014/2020
129. Smlouvu o poskytnutí dotace z Programu obnovy venkova ev.č. OŽPZ/15/22473
130. Kupní smlouvu č. 9414005832/185325 mezi Svazkem obcí Tichá Orlice a spol. RWE GAS-

NET, s.r.o
131. Smlouvu se spol. ČEZ Distribuce a.s., č. SUZB/5014/2015 

Zastupitelstvo bere na vědomí:
132. Zprávu předsedy komise stavební a životního prostředí o výši nájemného a hospodaření s byty
133. Zprávu komise SPOZ 
134. Informaci k přípravě nového Jednacího řádu zastupitelstva obce a výborů zastupitelstva obce
135. Informaci k žádosti p. J. Leichta,  o prodeji nebo nájmu parc. č. 1178/1 v k.ú. Těchonín
136. Informaci o schválení projektu nákupu techniky na svoz biologicky rozložitelných odpadů z 

OFŽP
137. Informaci o stavu přeložení veřejné kanalizace mezi čp. 166 a čp. 57
138. Informaci o návrhu občana obce k provedení vyznačení parkovacích stání před bytovým domem 

čp. 178, 179, 180
139. Informaci o stavu studie akce Bezpečnostních zón na komunikaci č. II/311 v k.ú, obce Těchonín
140. Informaci k provedení projekčních prací na akce Rekonstrukce hospodářské části u budovy čp. 

166, Těchonín, současně rekonstrukce bytu po p. Benešovi, včetně úpravy kanalizace v bytě 
166/3 v tomto domě a oprava oplocení vč. chodníku u ZŠ

141. Návrh zastupitele obce p. K. Vencla na doplnění nového Jednacího řádu zastupitelstva obce a 
výborů zastupitelstva obce

142. Návrh zastupitele obce p. K. Vencla ke zvážení navýšení počtu svítidel veřejného osvětlení z 
počtu 9 ks na počet 11 ks v části obce Hluchov v souvislosti s plánovanou rekonstrukcí NN

143. Informaci ke stavu prořezání lip u kaple na Celném
144. Informaci k počtu kontejnerů na plasty u prodejny na Celném a u mostu a o zamýšleném přesunu 

kontejnerů od prodejny Konzum v Těchoníně k domu čp. 95, Těchonín
145. Informaci ke stavu pozemku parc. č. 835/9 v k.ú. Těchonín 
146. Informaci zastupitele obce p. K. Vencla ke zvážení přidělení práce brigádníkům obce a k potřeb-

né nápravě závady na sloupu veřejného osvětlení v centru obce

Plnění úkolů z předchozího ZO:
147. ZO bere na vědomí informaci zastupitele obce p. J. Chládka ke sportovním a herním prvkům v 

obci Těchonín

Zastupitelstvo ukládá na příští jednání ZO:
148. Místostarostovi obce projednat návrh doplnění nového Jednacího řádu zastupitelstva obce a vý-

borů zastupitelstva s nadřízeným orgánem MěÚ Žamberk dle podnětu p. K. Vencla
149. Místostarostovi obce dohledat usnesení týkající se prodeje komunikací v majetku obce Těchonín
150. Projednat žádost zastupitele p. J. Leichta dle usnesení č. 132 na dalším jednání ZO
151. Starostovi obce vyřešit stav – uložení kamení na obecním pozemku u mostu přes Tichou Orlici 

na Celném
        
  

Josef Sedláček (místostarosta), Daniel Krejsa (starosta obce)
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V Těchonínském lese za 2.světové války
 

  Letos uplynulo 70 let od konce druhé světové války, a proto bych chtěla v dnešním článku 
vzpomenout na ty, kdo se za okupace určitým způsobem zapojili v katastru naší obce do boje proti 
fašismu, i když to nebylo vždy se zbraní v ruce. Použila jsem zápisků Antonína Špinlera z vyprávění 
hajných Čeňka Junka a Vendelína Šolce a zápisů v kronice obce Těchonín. 
 Nejprve připomeňme těm mladším, že po Mnichovské konferenci spadal Těchonín a samozřej-
mě i Celné pod Sudety, což bylo veškeré území odstoupené pod nátlakem velmocí Československem 
hitlerovskému Německu. Oficiálně se tato území stala jeho součástí. Z Těchonína odešlo do vnit-
rozemí sedm českých rodin. S obsazením celého Československa se začal organizovat odboj, u nás 
nejblíže vznikla partyzánská skupina v Písařově. Po roce 1941 se do rozsáhlých těchonínských lesů 
uchylovali utečenci z nucených prací v Říši, a to z Jamného a ze Zábřežska, zejména z Písařova. 
Věřili, se brzy bude konec války a v úkrytech se ho dočkají. Domů se vrátit nemohli, za přechovává-
ní nehlášených osob byly kruté tresty. Aby přečkali vánice a tuhé mrazy, museli si zřídit podzemní 
úkryty – zemljanky. První úkryt nedaleko hájovny si vykopali pronásledovaní ze Zábřežska - F.Reichl 
a R.Pecha. Chlapci z Jamného si vybudovali úkryt v Honzírově (Bednářově) lese. Protože utečenců 
a odbojářů přibývalo, hloubily se další úkryty – u Javorenské cesty, pod Loveckým srubem a pod 
Divíškovou cestou. V nich měli jejich obyvatelé dřevěné pryčny, železná kamínka (říkalo se jim Vin-
cek) a žebříček. Úkryty byly v hustých náletech stromů, vchody měly maskovány otočnými pařezy 
nebo velkými drny s živými smrčky. Hajný Čeněk Junek ze Zakopanky všem radil, jak se mají v lese 
chovat, mást stopy a dohodli se na smluvených znameních. Zásobovat obyvatele Junkova hájemství 
pomáhali někteří jamenští občané – Alois Filip – Kopeček, Adolf Pomikálek, Adolf Šverák, Karel 
Černohous – Prokopec a Gustav Moravec. Na tzv. mrchoviště nad rybárnou nosili potraviny, šaty, 
boty, přikrývky i vzkazy a odtud si je v noci odnášeli lidé z lesa. Pro utečence mlel načerno celenský 
mlynář Ernst Fischer, kterého získal ke spolupráci hajný Vendelín Šolc. Postupem času obyvatel 
lesa stále přibývalo a zásobovatelům a ochráncům rostly starosti. V největší zemljance bylo na jaře 
roku 1944 devět mužů. Obyvatelé zemljanek byli ukáznění, jen jamenští hoši občas odběhli do vsi 
za děvčaty. Ozbrojeni pistolemi byli někteří Zábřežští. O pobytu pronásledovaných věděl i nadlesní 
Heinrich Rotter, ale nikoho nevyzradil, dokonce upozornil hajného Junka, že na něj dostalo gestapo 
v Šumperku udání od někoho z Jamného, ať v noci nevychází, že je sledovaný. V lese slídil i udavač 
Vacek z Bystrce a Zábřežští se o něj kdesi daleko „postarali“. Od roku 1943 prohledávali hory i ge-
stapáci. 
 Když vypuklo Slovenské národní povstání, rozhodli se mladší ze zábřežských partyzánů, že 
odejdou bojovat na Slovensko. Učitel Jan Háječek se sedmi druhy došli však jen k Drozdovské pile. 
Velitel Háječek padl, oddíl byl gestapem rozprášen. Od podzimu se ukrývali v lese také tři Rusové, 
kteří utekli ze zajateckého oddílu asi 50 sovětských zajatců v těchonínských kasárnách. Ti museli 
za krutých podmínek vytrhávat v Pekle kabely vedoucí k opevnění. Do lesa přibyli také Poláci a 
Jugoslávci. 
 V říjnu 1944 v Praze zatkli dva zábřežské odbojáře, kteří si zde chtěli opatřit vysílačku. Když se 
jich v Těchonínském lese nemohli dočkat, prozíravě odešli do jiných krytů. To je zachránilo, protože 
v listopadu vpadlo do Jamného gestapo s německými četníky a psy a zatčený Karel Holouš jim musel 
ukázat úkryty, jež znal. Ty byly prázdné, ale nešťastnou náhodou byli chyceni R. Pecha a F. Reichl, 
kteří pak zahynuli v Terezíně.
 V prosinci gestapo přišlo znovu, vybralo bunkr v Honzírově lese a čtyři utečenci byli chyceni 
v Jamném ve stodole. Při zátahu byl vyslýchán i hajný Junek, a i když se nadlesní Rotter za něj zaru-
čil, do hájovny mu načas byl umístěn jeden německý důstojník. Ten ovšem nic nevypátral.

Z historie těchonína
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 V té době už Junkovi měli dvě děti. K Mirkovi přibyl malý Jirka. Paní Eliška byla prozíravá 
a statečná. S mužem měla domluvená znamení a byla připravena s dětmi v nejhorším případě utéci 
do úkrytu, o kterém nikdo nevěděl. V roce 1945 byly úkryty v lese už přeplněny. U Junků v hájovně 
se schovávala i ruská dívka Káťa. Hajný Junek měl starosti se zakrýváním stop ve sněhu. Někdy je 
zahladil forman taženou kládou, jindy tam prošli dřevaři na těžbu. S jarem tyto starosti končily a další 
zátah gestapa vzhledem k situaci na frontě zřejmě nehrozil. Dne 9. května si lidé z lesa a všichni, kdo 
jim pomáhali, mohli svobodně vydechnout. 
 Hajný Junek a jeho žena Eliška nebojovali zbraněmi, ale s nasazením vlastního života a životů 
celé rodiny donášeli lidem ukrytým v lese zprávy o nebezpečí, chránili je a zajišťovali. Také další 
hajní, dělníci v lese a jamenští občané s velkou odvahou pomáhali. Nedostali žádná vyznamenání, 
skromně žili dál své životy, ale ti, co v lese přežili, nikdy nezapomenou. I my bychom neměli zapo-
mínat na prostou statečnost těchto lidí.

Ivanka Špinlerová

Zakopanka

MOTORKÁŘI
 Nepíši zde jako motorkář, ale pouze jako účastník motorkářského srazu. Zdálo se mi, že by byla 
škoda nezmínit se třeba jen jednou větou o tom, že se podobné akce v naší obci dějí. Je tomu asi 
pět let, co pan Jaromír Urban (st.) se Zdeňkem Kadečkou každým rokem začátkem a koncem léta 
organizují motorkářský sraz. Jedná se o krátké výlety do zajímavých a něčím výjimečných míst v 
našem okolí. Osobně jsem se zúčastnil zatím pouze třech: na Šerlich, přečerpávací vodní elektrár-
nu Dlouhé stráně a letos do kovovýroby EPOS a výrobny závodních motocyklů pana Miroslava 
Felgra v Ústí nad Orlicí, o kterých se můžete podrobněji dočíst např. na stránkách http://www.
motofgr.com. Z míst určení se motorkáři rozjíždějí každý svou cestou. Orientačně se účastní něco 
kolem třiceti motorek.
     Daniel Krejsa
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 Těchonínští hokejisté se zúčastnili v 
sobotu 18.dubna 2015 od 19 hodin ukonče-
ní Holba LHL ligy na lanškrounském zám-
ku. Převzali pohár za 4.místo ve Strong lize 
(2.liga) z celkových 10 lig, kdy každá liga 
byla pojmenována po druhu piva hlavního 
sponzora LHL ligy pivovaru Holba. Letoš-
ní rok si polepšili ještě o dvě příčky oproti 
loňsku a krásným 8.místem z celkových 40 
týmů si posunuli historický úspěch. Musíme 
podotknout, že tým zůstává z většiny stále ve 
stejném složení. Letos do týmu přibyl Mar-
tin Petr z Letohradu a odešli Radek Pavlík z 
Letohradu a Josef Matyáš, který zakotvil v okresní soutěži.
 Trochu si letošní sezónu shrneme: HC Těchonín začal sezónu v 1.lize, kde nastupují hráči, 
kteří dříve hrávali okresní nebo krajskou soutěž. Proto těchonínští hráči věděli, že je nečeká nic jed-
noduchého. Ale velké nadšení, zarputilost a týmový duch dokázal v zápasech naše soupeře potrápit. 
S bilancí 2 výhry, 1 remíza a 6 proher z devíti zápasů skončili na 9.místě a tím spadli do 2.ligy. 
Těchonín skončil na 2.místě a to odehrál 7 zápasů, z nich 5 vyhrál a 2 prohrál. Do poslední třetí části 
těchonínští hokejisté naskočili do Strong ligy (2.liga). Bohužel poslední tři zápasy se nepovedly a 
výsledkem byly 3 prohry a tím 4.místo ve Strong lize. Celkové 8.místo ze 40 týmů LHL Ligy. 
 Děkujeme všem fanouškům, kteří nás jezdili pravidelně podporovat. Jako poděkování jsme 
v sobotu 9. května na hasičárně v Těchoníně uspořádali „rozlučku“ se sezónou, která se velmi po-
vedla. 

za tým HC Těchonín Michal Ordoš
SPV Těchonín
 Zima už je dávno v propadlišti dějin a po jarním úklidu jsou naše skromná sportoviště připravena 
pro všechny, co mají chuť  protáhnout si tělo. Osvědčila se nám asfaltová plocha, která je hojně vyu-
žívána. I tenisoví nadšenci se letos činí. Jenom hřiště na nohejbal či volejbal zeje téměř prázdnotou, 
i když i zde se začíná blýskat na lepší časy. Pevně věříme, že o prázdninách se sportovní aktivita ještě 
zvětší.
 Dne 17.7. se uskuteční již 7. ročník časovky horských kol. Na tuto akci jste všichni srdečně 
zváni, ať už třeba jen jako diváci, nebo v sedle kola se startovním číslem na řídítkách. Opět budou 
výborné koláčky, díky sponzorům i hodnotné ceny. Místní hasiči nám již tradičně zajistí kvalitní ob-
čerstvení.
 Za SPV Těchonin  vám přejeme příjemné a aktivní prožití prázdnin a dovolených.
                                                                                    Radim Trejtnar a Jiří Leicht

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici-techonin.cz) 
 V této době má náš hasičský sbor 63 členů, z toho 24 mužů, 16 žen a 23 dětí. Rozrostl se o 6 čle-
nů od začátku roku.  
 Dne 1.4.byla povolána naše zásahová jednotka k technické pomoci při odstranění nebezpečných 
stavů - stodola hrozící pádem na komunikaci. Po příjezdu jsme zabezpečili komunikaci a okolní pro-
stor proti vstoupení obyvatel do tohoto nebezpečného prostoru. Byla povolána též zásahová jednotka 
z Mladkova a profesionální HZS Králíky. Druhý den přijel HZS z Hlučína a tuto stodolu zbourali - 

sPolky v obci
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stav hrozící pádem.
 Dne 11.4.2015 jsem se zúčastnil jako delegát za náš hasičský sbor schůze Na shromáždění dele-
gátů sborů dobrovolných hasičů okresu Ústí nad Orlicí, které se konalo v Kulturním domě v Českých 
Heřmanicích, se volil například starosta okresu Ústí nad Orlicí a tím je pan Mgr.Jan Růžička.
 Dne 27.4. oslavila naše členka paní Zdena Leichtová krásných 60 let. Ještě jednou moc GRATU-
LUJEME.
 Dne 30.dubna proběhlo tradiční Pálení 
čarodějnic u hasičárny. Děkujeme dětem z 
místní základní školy, že nám vyrobily čaro-
dějnici, kterou jsme společně potom zapáli-
li.
 V sobotu 16.května v areálu v Mlad-
kově proběhla Okrsková soutěž hasičů. Náš 
hasičský sbor dal dohromady pět družstev. 
Družstvo mužů a žen a tři družstva mla-
dých hasičů. Muži se umístili ve své kate-
gorii na prvním místě ve složení - Milan 
Kalous, Vlastimil Všetička, Lukáš Vaníček, 
Roman Kouba, Andrej Lukáč a Honza Lu-
káč. Bohužel nás bylo málo a museli jsme 
si vypůjčit strojníka Martina Faltuse z SDH 
Lichkov. Ženy se umístily taktéž na prvním 
místě ve své kategorii, ve složení - Lenka Dušková, Jana Trojanová, Alena Hejlová, Martina Foglová 
a Zuzana Jurová. I ženy si vypůjčily dvě členky z SDH Studené, za což oběma sborům moc děkujeme 
:-) Družstva dětí, které jely bojovat a zabojovaly, přivezly domů dvě krásná první místa a jedno páté 
místo. Dvě družstva soutěžila v kategorii mladší žáci, tam vyhrála první a páté místo a v kategorii 
starší žáci vyhrála první místo.Všem zúčastněným ještě jednou GRATULUJEME.
 V sobotu 6.6. proběhl pochod Toulání kolem Orlice, kde jsme opět vypomohli Těchonínskému 
spolku turistů a zajistili jsme pro ně a příznivce tohoto pochodu občerstvení, pohoštění a sezení u ha-
sičárny. Novinkou bylo pro děti malování na obličej, které mělo veliký úspěch.  
 Další akce, které máme pro vás připravené, jsou Dětský den (19.6.), výpomoc na Pouťovém 
koláči (17.7.) a Loučení s prázdninami (budou vyvěšeny plakáty – srpen).     

Vlastimil Všetička – starosta sboru
 
 Dne 24.5.2015 proběhlo taktické cvičení jednotek požární ochrany Pardubického kraje /LES-
NÍ POŽÁR- LICHKOV/. Byl vyhlášen cvičný 
poplach na požár lesa v obci Lichkov. Naše jed-
notka vyjela po obdržení telefonického ohlášení 
v18:30 hod. v počtu 5 lidí - Dušek Petr, Kouba 
Roman, Vašata Petr, Kalous Milan a Lukáč An-
drej. Na místě požáru jsme s JSDH Studené na 
pokyn velitele zásahu zřídili čerpací stanoviště 
u řeky Tichá Orlice pro kyvadlovou dopravu 
vody cisternami, které je vzdáleno od místa zá-
sahu cca 800m. Po vyhodnocení a ukončení cvi-
čení jsme se vrátili na základnu do Těchonína, 
kde jsme připravili techniku na další výjezd.       

Petr Dušek – velitel sboru                                                                      

Poháry za první místa (foto: V. Všetička)
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Mladí hasiči
 Jak už je zvykem, jaro a začátek léta patří 
hasičským soutěžím. Naši mladí hasiči nabrali 
přes zimu skvělou kondičku a vrhli se do sezóny 
s nadšením. Každý týden poctivý trénink, i když 
počasí nepřálo, trénovali novou taktiku. Dvou-
denní soutěž ve Svatém Jiří 8.-9. května byla os-
trou zkouškou na závody Plamen v Mladkově. 
Věděli jsme tak, které disciplíny ještě dopilo-
vat. Hned následující víkend proběhla okrsko-
vá soutěž v Mladkově, kde v konkurenci druž-
stev z našeho okrsku uspěli naši mladí hasiči 
naprosto skvěle. První místa v obou dětských 
kategoriích v požárním útoku mířila do Těcho-
nína! Třetí družstvo - těch nejmladších dětí před-
školního věku - skončilo také na krásném pátém místě. Následoval již zmíněný hlavní závod sezóny 
- hra Plamen v Mladkově. Poučení z předchozích nezdarů, konečně skvěle soustředění, naši borci 
zazářili hned v několika disciplínách. Velké nadšení vyvolalo hlavně 11. místo v požárním útoku (z 
35 družstev!). Nakonec, spolu s výsledkem z podzimního branného závodu, z toho bylo 24.místo. 
 Děkujeme rodičům za trpělivost a moc se těšíme nejen na společné soustředění na Adamu, které 
proběhne 13.-16.8.2015, ale i na začátek nové sezóny, kdy budeme nabírat opět nové členy.

za tým vedoucích Jana Trojanová

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz) 
 Netradičně až v červnu - 6.6.2015 - se usku-
tečnil pochod Toulání kolem Orlice, tentokrát 
výroční dvacátý ročník. Díky slunnému počasí se 
pochodu zúčastnilo nejvíce pochodníků v historii 
všech dvaceti ročníků pochodu - startovní lístek 
vyplnilo celkem 391 turistů. Z turistické kroniky 
a z dochovaných informací se mi podařilo zjis-
tit, že hranici 300 turistů na startu se podařilo za 
staré „éry“ pochodu (15 ročníků) pokořit pouze 
jednou, za nové éry pochodu (5 ročníků) hned 
třikrát!
 Rád bych touto cestou poděkoval sponzo-
rům - výjimečný dík letos patří panu Fikejzovi - a 
děkuji i organizacím, které přispěly k bohatému 
programu pochodu (CVS Žamberk s.r.o. za vol-
nou vstupenku na rozhlednu na Suchém Vrchu, 
SPČO o.p.s. za volnou vstupenku na prohlídku 
tvrze Bouda, SDH Těchonín za technickou pod-
poru). Mezi dobrovolníky musím poděkovat 
nejvíce celé mojí rodině - Trojanovým, Pilným 
i Kutovým, Jiřímu Junkovi za nemalou a užiteč-
nou výpomoc (kromě značení a výroby medailí 
nám pomáhal s přípravou dřeva na Boudě pro 

závody Plamen v Mladkově

TKO 2015 - odměňování malých turistů
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celodenní oheň na opékání párků) a Žanetě Budišové za 
výraznou pomoc s kulisami a napečením 600ks preclí-
ků. Samozřejmě děkuji i ostatním, kteří nám pomáhali se 
značením, odznačováním, psaním diplomů, výpomocí na 
startu, v cíli i na dětských stanovištích. 
 Jsem rád, že výtěžkem z pochodu pomůžeme Mla-
dým hasičům se zaplacením soustředění na Kašparově 
chatě na Adamu a organizaci SDH Těchonín pomůže 
výtěžek z občerstvení do dalších akcí v Těchoníně. Také 
příspěvek tvrzi Bouda, který ještě čeká na předání, jistě 
pomůže s náklady na naftu pro agregát, který na celou so-
botu rozsvítil celé podzemí tvrze Bouda. 

Jiří Trojan (foto: Jana Trojanová)

Stolní tenis (www.pinec.info)
 Co se týká mládeže, hlaste se mně, pokud by měl někdo zájem vést tento zájmový kroužek. Re-
gistrovaní (muži) ukončili sezónu s umístěním na krásném druhém místě (viz tabulka). 
RSST Ústí nad Orlicí - OP IV., muži 2014/2015

Pořadí Tým utkání výhry remízy prohry sety zápasy body
1 So Mistrovice C 22 21 0 1 962:510 285:111 64
2 So Těchonín A 22 20 0 2 961:541 273:123 62
3 So Sudslava C 22 13 0 9 802:698 223:173 48
4 So Žamberk C 22 12 2 8 740:751 206:190 48
5 So Tatenice B 22 10 3 9 725:746 197:199 45
6 Jiskra Králíky C 22 10 0 12 738:779 187:209 42
7 So Plchovice B 22 8 3 11 768:728 203:193 41
8 Orel Vysoké Mýto B 22 9 1 12 746:783 201:195 41
9 Ledříček Bartošovice A 22 8 2 12 744:744 191:205 40

10 So Sudslava D 22 5 6 11 618:790 168:228 38
11 So Mostek A 22 6 3 13 692:822 169:227 37
12 So Dolní Dobrouč B 22 0 0 22 429:1033 73:323 22

 Pingpongová sezóna 2015/2016 začne na podzim. Jsme rádi za Váš zájem, zůstaňte nám věrní a 
sledujte výkonnost domácího oddílu mimo jiné i na webových stránkách http://www.pinec.info/  nebo 
http://stis.ping-pong.cz/ 

S pozdravem 
„Sportu zdar a stolnímu tenisu zvlášť“

za místní oddíl Daniel Krejsa 

Fotbal Těchonín (www.fotbal-techonin.cz)
 Po zimní přípravě a před začátkem mistrovských utkání  náš celek stihl sehrát 1. kolo českého 
poháru. V něm jsme bohužel podlehli celku Sokola Boříkovice 2:5. Naše branky vstřelili Jarda Ko-
vanda a Roman Špaček. Poté se náš celek mohl soustředit pouze na mistrovská utkání. 
 První zápas jarní části nás čekal 28.3. se zatím vedoucím celkem Sokolem Semanín. Jelikož 
jedno soutěžní utkání předehrál náš celek na podzim, čekalo nás na jaře ještě 11 zápasů. V nich jsme 
dokázali 4 krát zvítězit, 5 krát náš tým odešel poražen. Ve dvou utkáních se z důvodu remízy kopaly 
pokutové kopy. Tam jsme měli 50% úspěšnost. V konečné tabulce jsme obsadili 7. místo se ziskem 37 
bodů. Vítězem okresního přeboru se stal Sokol Semanín a sestupujícím mužstvem Sokol Rudoltice.  
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 Poslední zápas a tím i zasloužená dovolená nám z důvodu odhlášení Sokola Č. Heřmanice začala 
o týden dříve než ostatním celkům ( 7.6.). Našimi nejlepšími střelci se stali Jarda Kovanda, Roman 
Špaček a Michal Hynek. Jarda Kovanda se navíc stal i nejlepším střelcem celé soutěže. Nastřílel cel-
kem 26 branek a jednu si připsal i v poháru. 

Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body
1. Semanín 24 18 4 2 91 : 27 61
2. SK Sloupnice 24 16 3 5 63 : 32 52
3. 1.FC Žamberk B 24 14 4 6 69 : 30 48
4. Spartak Brandýs n.Orlicí 24 13 5 6 64 : 41 46
5. Žichlínek 24 11 4 9 45 : 44 39
6. Sopotnice 24 10 5 9 64 : 65 37
7. Sokol Těchonín 24 11 3 10 46 : 60 37
8. Sokol Rybník 24 9 6 9 43 : 52 36
9. Sokol Dolní Dobrouč 24 7 5 12 46 : 56 30

10. Sokol Tatenice 24 7 4 13 49 : 74 27
11. FC Jiskra 2008 B 24 5 5 14 50 : 69 24
12. Sokol Boříkovice 24 4 6 14 35 : 69 18
13. Sokol Rudoltice 24 3 2 19 35 : 81 13

 Po dovolené nás čeká příprava na nový ročník soutěže 2015 – 2016 a mezi tím se ještě zúčast-
níme 5. ročníku turnaje starostů, který se bude konat na půdě Sokola Boříkovice. Přesné termíny a 
informace o novinkách v našem fotbalovém klubu můžete sledovat na oficiálních stránkách www.
fotbal-techonin.net.
 zdroj FOTBAL Těchonín

Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
 V uplynulé době jsme pořádali několik akcí. Vysadili jsem ve spolupráci s naším kroužkem 
potěr pstruha obecného do Těchonínského 
potoka. Dále proběhla brigáda na Rybár-
ně, jarní úklid a úklid dřeva. Zahájili jsme 
lovnou sezonu na naší vodě, na Rybárně. 
Někteří z našich členů se zúčastnili prv-
ních závodů této sezony, které se konaly 
dne 1.5.2015. Počasí bylo pošmourné a i 
úlovků mnoho nebylo. Celému klání vévo-
dil místní hospodář a znalec vody Václav 
Polzer st., který svůj výkon dovedl až na 
stupeň nejvyšší a celé závody suverénně 
vyhrál. Za ním se na druhém místě umístil 
Václav Polzer ml., třetí byl Jan Pohl. Na 
nepopulárním čtvrtém místě skončil Josef Sedláček ml. s nepatrným náskokem na pátého Radka 
Filipa. Šestý byl Kamil Kalousek a sedmý Robert Kroczak. Další lovci obsadili takřka se stejnými 
výsledky následující místa. Všichni zúčastnění obdrželi nějakou cenu, a tak nikdo nevyšel naprázdno. 
Cenou nejvyšší byla přátelská nálada a dobrý pocit ze společného setkání u vody.
 Následovaly závody našeho rybářského kroužku, které se konaly dne 8.5.2015, taktéž na naší 
Rybárně. Těchto se zúčastnilo 8 dětí, které byly poctivě připraveny na lov, a to jak teoreticky, tak i 
prakticky. Celkově lze říci, že četnost úlovků nebyla malá. Chytali se jak kapři obecní, tak i bílá ryba,  
jako je hrouzek obecný a plotice obecná. Závodnímu klání vévodil již ostřílený lovec David Kopecký 
ml., který s úlovkem v součtu 372 cm celé závody vyhrál. Následoval Štěpán Polzer na druhém místě 
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se 197 cm, Roman Durna ml. se 162 cm a Vojtěch Žofka se 157 cm. Další z dětí na tom byly o 1m 
hůře, ale i tak jim patří uznání, Klára Kopecká 54 cm, Vanesska Durnová 45 cm, Ondřej Tomeš 38 cm 
a na posledním místě Ondřej Stránský s 0 cm. 
 Děti našeho rybářského kroužku posíleny úspěchy z naší vody a tedy domácího prostředí jely 
reprezentovat naši organiza-
ci dne 9.5.2015 na závody 
dětí a mládeže do Králík na 
tamní revír mimopstruhové 
vody č. 451089. Do tohoto 
klání se zapojil David Ko-
pecký ml., Klára Kopecká, 
Roman Durna ml., Vanesska 
Durnová, Vojta Žofka a On-
dra Tomeš. Celou výpravu 
vedl vedoucí rybářského 
kroužku Václav Polzer ml. 
spolu s Kamilem Kalous-
kem, který vystřídal na 
pozici druhého vedoucího 
kroužku Josefa Sedláčka. 
Závodů se celkem účastni-
lo 32 závodníků z Králík, 
Lanškrouna a Třebechovic 
pod Orebem. Díky kvalitnímu zarybnění revíru se již od prvních minut lovili především kapři obecní. 
Vítěz ulovil během tříhodinového závodu 17 ks kapra a 12 ks bílé ryby. K naší radosti se tímto šťast-
ným lovcem stal člen našeho rybářského kroužku Vojtěch Žofka, který závody suverénním způsobem 
vyhrál s celkovým počtem 63 bodů. Tímto výkonem získal náskok na druhého lovce Kryštofa Tomáše 
22 bodů a třetího Kristiána Unzeitiga 33 bodů. Hlavní výhrou byl dotykový mobilní telefon, druhý 
v pořadí vyhrál tablet a třetí feederový tripod, což jsou jistě ceny hodnotné. K dalším umístěným:  
Na 14. místě se umístila Klára Kopecká s 8 body, na 23. místě byla Vanesska Durnová, 24. byl David 
Kopecký ml. shodně s 1. bodem. Bez bodu skončili Roman Durna a Ondřej Tomeš na 25. – 32. místě. 
Našim reprezentantům gratulujeme. Závěrem k těmto závodům patří dík za skvěle organizačně zvlád-
nuté klání ze strany pořádající králické organizace.
 Dne 24. května se rybářský kroužek zúčastnil dalších rybářských závodů na Mostiskách, která 
hospodářsky patří místní organizaci ČRS Letohrad a jsou jejich místní vodou.  Závodů se zúčastnily 
3 děti, a to Klárka Kopecká, Vojtěch Žofka a Roman Durna ml. Na těchto závodech se nejlépe vedlo 
Klárce Kopecké, která obsadila krásné 2. místo. Na slušném umístění zapracoval Vojta s Romanem, 
kteří se podělili o 9. pozici. Nutno podotknout, že děti při svém lovu a svých úspěších na jednotlivých 
závodech těží z teoretické přípravy ze zimních měsíců, kdy se vzorně připravovaly a jejich docházka 
do kroužku byla perfektní.
 V současné době probíhají práce na udržování travního porostu na námi obhospodařovaných 
úsecích, zejména na Rybárně a rybníčku u Dušků, dále opravy stávajících jezů na řece Tiché Orlici. 
V nastávajícím čase bude provedena údržba třetího rybníku na Rybárně a jeho příprava k opětovné-
mu napuštění. Tato činnost souvisí s připravovanou akcí zbudování dělícího zařízení, které by mělo 
v budoucnu sloužit ke zkvalitnění přísunu vody do Rybárny. Proběhnou i zkoušky nových členů naší 
organizace. 

Za MO ČRS Těchonín 
Josef Sedláček ml.
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 V pondělí 11.5.2015 jsme již tradičně sbírali starý papír v obci. Povedlo se odvézt 3 920 kg. Dě-
kujeme pplk.Michalu Kročovi za umožnění odvozu a p. Lukáši Hejlovi za odvoz a vykládku našeho 
sběru ve Sběrně druhotných surovin v Letohradě. Získanou finanční částku si uschováme na plánova-
ný výlet v příštím školním roce. 
 Rádi bychom se jeli podívat do Brna, VIDA- Zábavný vědecký park.
 V rámci programu RECYKLOHRANÍ byl v úterý 12.05.2015 odvezen firmou ELEKTROWIN 
sběr drobného odpadu elektro v množství dvou bagů. Také se nám povedlo odevzdat 43 kg použitých 
baterií, a to především díky panu Romanu Brůnovi, který nám se sběrem pomohl.

                                                                                                               Kreuselová Lenka

SBĚR PAPÍRU
Sběr papíru byl 11.5. Přišli jsme do školy a čekali jsme na další žáky. Pak jsme šli ven, rozdělili se do 
skupinek a šli jsme sbírat papír. Vrátili jsme se do školy, nasvačili se a čekali zase na spolužáky. Když 
všichni přišli, třídili jsme papír. Pak ten papír někam odvezli a šli jsme na oběd. Sbírání nám zabralo 
celé dopoledne. Odpoledne ještě družina nakládala druhé auto. 
         Dominik Hadač
PRVNÍ POMOC
Ve čtvrtek 7.5. jsme měli v naší třídě první pomoc. Říkali jsme si co dělat, když se například popálíme 
a jaký čísla máme volat. Co s jakými úrazy. Učili jsme se mašličku a tyhle věci nás učila paní učitelka 
Sandra. Říkali jsme si, jak se chovat, když se třeba odřeme nebo někde narazíme. Zkoušeli jsme si 
obvázat ruku nebo ze šátku držátko na ruku, kdybychom si ji zlomili. Všichni jsme si to moc užili.
         Samuel Fogl
POKUSY
Ke konci školního roku jsme ve 4. a 5. třídě dělali pokusy. Mohli jsme 
si vybrat, jaký chceme. Dělali jsme například pokusy s názvem: Solná 
zahrada, Vystřelovací zátky, Jak dostat vejce do lahve, atd.
         

Eliška Hejlová
VAŘÍCÍ – ŽONGLOVACÍ PÁTEK
Dne 15.5. jsme měli  vařící a žonglovací pátek. Bylo to jen pro naši třídu 
(4. a 5.r.). Dohodli jsme se, že si upečeme pizzu. Paní učitelka nakoupila 
dopředu věci, co potřebujeme. Pak jsme se rozdělili do tří skupin, ve 
kterých jsme si udělali těsto. Než vykynulo, tak přijel Miloš Jan Pavlata 
a ten nás učil jak žonglovat. Na začátku jedním míčkem, pak dvěma a 
dokonce i třemi. Když jsme skončili se žonglováním, tak jsme šli do tří-
dy, kde už jsme měli nakynuté těsto. Každý si mohl udělat tvar těsta, jak 
chtěl a ozdobit taky, například salám, sýr, cibuli, houby, atd. Pak jsme 
jenom čekali, než se to v troubě upeče. A to je všechno.
         

Jakub Tomeš
HUDEBNÍ PÁTEK
Nyní jsme tu zase já, dámy a pánové, Nikola Kubátová a budu vám říkat, co se dělo dne 5.6. u 4. a 
5. třídy. Ráno jsme se sešli na koberci a ukazovali si hudební nástroje, které jsme přinesli, například 
klarinet, housle, altové flétny, zobcové flétny, djembe, atd. Pak jsme na ně hráli. Pak přišli třeťáci a 

Základní škola - Školní okénko

Základní škola - události ve škole očima dětí

Žonglovací pátek
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nástroje jsme ukázali i jim. A šli jsme domů. KONEC. Doufám, že se vám to líbilo, tak ahoj, těším se 
na vás zase příště.
         Nikola Kubátová
JAMENSKÝ ČTYŘBOJ
Dne 3.6. se děti zúčastnily Jamenského čtyřboje. Byli 
vybráni: Jirka Kinčík, Ema Vágnerová, Marek Polák, 
Anežka Vágnerová, Artur Gregor, Anděla Vágnerová, 
Bohouš Kopecký, Róza Stránská, Anna Strasmeierová, 
Tobiáš Leicht, Jakub Tomeš a Iva Poláková. Byly tam 
děti z naší školy, z Orliček, Bystrce a Jamného n.O.  
Všichni jsme se umístili na dobrém místě. 

Z první kategorie - 1. místo Jirka Kinčík, 8. místo 
Ema Vágnerová 
Druhá kategorie – 3. místo Marek Polák, 7. místo 
Anežka Vágnerová 
Třetí kategorie – 3. místo Artur Gregor, 5. místo Bo-
houš Kopecký, 7. místo Anděla Vágnerová 
Čtvrtá kategorie – 5. místo Róza Stránská, 9. místo 
Anna Strasmeierová 
Pátá kategorie – 2.místo Iva Poláková, 7. místo 
Kuba Tomeš, 8.místo Tobiáš Leicht

Tak takhle dopadl Těchonín, který předvedl dobré vý-
kony. Loučí se s vámi Iva Poláková

Iva Poláková
BOBŘÍK MLČENÍ
Bobřík mlčení se odehrál v naší třídě (4. a 5. r.) v  pátek 29.5. Z těch slov asi tušíte, že se tam mlčí. 
Bylo to hustý. Protože často, když přijdu do třídy, tak je tam řev a dnes tam bylo úplný ticho. Přišli 
jsme a na tabuli bylo napsáno, že kdo promluví nejvíckrát, tak přinese pro celou třídu buchtu. Nejvíc-
krát promluvil Adrian Costea, řekl asi 40 slov. Buchtu přinesl hned v pondělí. 
         Monika Martínková
DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ
Dne 26.5. jela naše třída na dopravní hřiště do Žamberka, kde nás učil pan Pavel Fiala, který byl i u 
nás ve škole, kde nás učil značky. Do Žamberka jsme jeli vlakem a na dopravní hřiště jsme šli pěšky.
Tam už na nás čekal pan Pavel a paní Lída. Ukázali nám, jak objíždět překážku nebo jak se někomu 
uhnout. Potom jsme si zkoušeli přejíždět křižovatku. Pak nám pan Pavel pustil semafory a železniční 
přejezd. Nejprve jezdil 5. ročník a my jsme dělali chodce a vlak, a potom jsme se vystřídali. Na konci 
jsme jezdili jen my a 5. ročník se na nás jen díval. Pan Pavel a paní Lída nás kontrolovali a nakonec 
nám řekli, kolik jsme udělali chyb. Potom jsme jeli vlakem zpátky.
         Kristina Břinčilová
MUZIKOHRANÍ
5.5. k nám přijel do školy pán, který nám předvedl různé nástroje. 
Jeho představení bylo pěkné a zajímavé a jmenovalo se Muziko-
hraní. Ukázal nám nástroje, které nejsou u nás moc známé. Na-
příklad: djembe, hromový buben, dešťová hůl, zvonkohra Koshi, 
tibetské mísy, zvonečky Tingsha, tibetský zvonek, ptačí píšťalka, 
šamanský buben, digeridoo, brumle, hudební luk (ústní harfa) a 
kalimba.

Adrian Costea
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GEOMAG
12.6. k nám přijela paní se stavebnicí Geomag. Z Geomagu jsme 
stavěli různé stavby. Byli jsme ve skupinkách. Stavěli se různé 
koule, čtverce a i nějaké významné stavby například: Eiffelova věž 
nebo různé hrady. Bylo to zábavné.
          

Veronika Žofková

DALŠÍ AKCE, KTERÉ NÁS ČEKAJÍ
18.6. – Atletika v Borku – atletické závody, kterých se účastní děti z okolních obcí
19.6. – Vítání léta – hravé dopoledne, které pro děti připravují hasiči
22.6. – 4.,5. ročník – projekt  - A proč musím (projekt o tom, že člověk vlastně nic nemusí, ale pak 
nese následky svých rozhodnutí)
23.6. – Závody na kolech
24.6. – projekt – Mimořádné události (jak se zachovat v určitých situacích)
25.6. – školní výlet Adam (hry a zájmové činnosti na Adamu, pořádaný vojáky)
26.6. – Bubenická dílna
29.6. – Výstava strašidel v Jablonném nad Orlicí
30.6. – Vysvědčení

Přejeme vám i dětem krásné prázdniny, žádná zranění a plno zážitků. Přejeme sobě odpočinek na těle 
i na duši a v září plni síly se budeme těšit na vaše miláčky.  

Sandra Krejčová

Přípravy na Velikonoce
Na konci března se naše školka začala připravovat na Velikonoce. Děti vystřihovaly, lepily, vyrábě-
ly velikonoční zvířátka. Nezapomněly ani na malování velikonočních vajíček. Vše si pak odnášely 
domů, aby si svůj domov vyzdobily svými výtvory.

Divadelní představení
V dubnu k nám přijelo divadlo s představením “ O zlatém kuřátku”. Na toto představení jsme opět 
pozvali děti z mateřské školy v Mladkově. Vystoupení se dětem líbilo, prožívaly každý okamžik pří-
běhu  a na závěr dostaly sladkou odměnu.

Přípravy na čarodějnice
Na konci dubna jsme nezapomněli připravit se na čarodějnice. Ve čtvrtek jsme pro děti měli připra-
vené čarodějnice z papíru. Každý si mohl čarodějnici vystřih-
nout, ozdobit podle svých představ a připevnit na špejli. Od-
poledne si každý odnášel svůj výrobek domů na svůj večerní 
čarodějnický rej.

Muzikohraní ve školce
5. května jsme ve školce poznali muzikohraní - je to přístup, 
který využívá působení živé hudby na člověka. Děti se sezná-

mateřská škola

Muzikohraní
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mily s převážně  s tradičními a lidovými nástroji, vyrobenými z přírodních materiálů, pocházejícími 
z různých koutů celého světa. Děti byly do hraní s muzikou aktivně zapojeny a získaly hluboký pro-
žitek z vlastního projevu.

Společná akce tatínků a dětí
Ve středu 6.5. jsme ve školce přivítali naše tatínky, kteří spo-
lečně se svými dětmi zdobili perníková srdíčka pro maminky. 
Účast  tatínků byla velká. Společné tvoření se všem dařilo a 
nazdobené perníčky si děti odnášely domů pro maminky.

Besídka pro maminky
13.5. jsme pozvali do školky nejen maminky, ale také babičky, 
tetičky na besídku ke Dni matek. Děti se na besídku těšily, připravily si pásmo básní, písní, zahrály 
pohádku. Také vystoupil taneční kroužek se svými tanečními skladbami. Na závěr děti předaly ma-
minkám dárečky a následovalo posezení s občerstvením doplněné dováděním dětí v herně.

Výlet
V letošním roce jsme se vy-
dali na výlet do Potštejna na 
zámek společně se školkou z 
Mladkova. Nejprve jsme měli 
hranou prohlídku zámku. Zde  
zámecký šašek řešil záhadu 
ztraceného obrazu. Navštívili 
jsme komnaty paní hraběnky, 
viděli jsme mudrce Kebuluse, 
seznámili jsme se s obdobím 
baroka. Potom následoval Po-
hádkov, kde děti hledaly scho-
vané  pohádky. Na závěr jsme 
prošli dobrodružnou stezku v 
zámeckém parku, kde děti pl-
nily různé úkoly pomocí tajemné mapy. Po splnění všech úkolů následovala odměna. Domů jsme 
odjížděli s nevšedními zážitky.

Zápis nových dětí do mateřské školy
se konal ve čtvrtek 28.5.2015. Bylo přijato osm dětí, na které se budeme v novém školním roce těšit.

Hola, hola, škola volá
Pod tímto heslem probíhal jeden červnový týden v naší školce zaměřený pro předškoláky. Naše nej-
starší děti v úterý 9.6. přišly s aktovkami a po svačině vyrazily do základní školy. Zde navštívily 1. tří-
du, zúčastnily se vyučování, aktivně se zapojily do hodiny. Ze školy odcházely spokojené a s radostí.

  Ještě nás v posledním červnovém týdnu čeká loučení s předškoláky, neboť se blíží konec 
školního roku.V naší školce se tradičně rozloučíme přehlídkou toho, co se děti naučily. K rozloučení 
budou patřit také drobné dárky na památku, pamětní listy a společné posezení s jejich rodiči.

Iva Jirušková

Akce tatínků a dětí

Výlet do Potštejna
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Den s Lesy České republiky
 Dne 8. 5. jsme po obědě vyrazili s celou rodinou na dělo-
střeleckou tvrz Bouda, kde Lesy České republiky připravily pro 
děti i jejich rodiče zábavné odpoledne. Ačkoliv byla výjimečně 
možnost dopravit se až na místo autem, šli jsme pěšky, aby 
si děti cestu užili. Již při příchodu jsme si mohli prohlédnout 
dravce a jiné ptáky. Největší úspěch u dětí sklidil čáp. Viděli 
jsme i co je možné vytvořit motorovou pilou, když se to umí. 
Po malém odpočinku jsme se vydali na připravenou naučnou 
stezku, plnou úkolů a zajímavého povídání o lese a zvířátkách. 
Na jednotlivých stanovištích si děti vyzkoušely např. střelbu z 
luku, ze vzduchovky, poznávaly rostliny a lesní zvěř. Dozvědě-
ly se, jak se mají v lese chovat a chránit ho. Nakonec si každý 

mohl zasadit svůj vlastní stromeček. Po příchodu do cíle dostaly děti ještě sušenku a párek, který si 
mohly opéci nad novým ohništěm. 
 Je potřeba všem organizátorům poděkovat, neboť se všem odpoledne strávené v lese moc líbilo, 
a já věřím, že se příští rok uskuteční podobná akce znovu.                             

Radim Trejtnar (foto: Tereza Velehradská)

Oslava Dne vítězství 
 Letos jsme oslavili sedmdesát let od doby, kdy byl v Evropě poražen fašismus. V Těchoníně 
jsme vzpomněli této události ve čtvrtek 7.května u Památníku osvobození. Za naši obec položili 
věnec pan starosta Daniel Krejsa a obecní zastupitel pan Vlastimil Všetička, za Armádu České repub-

akce v obci
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liky major Ing. Jaroslav Martínek a podpraporčík Radek Břinčil, za ZO KSČM pan Eduard Felcman 
a pan Karel Vencl.
 V slavnostním projevu připomněl 
pan starosta Krejsa nejen poslední dny 
války v naší zemi, ale vzpomenul i na to, 
jak nasazovali své životy za války v Tě-
choníně a v Celném hajní Čeněk Junek, 
Vendelín Šolc a jejich přátelé při zásobo-
vání a ochraně lidí, kteří se ukrývali v Tě-
chonínském lese. Jako každý rok účast-
níci oslavy uctili památku všech, kdo 
bojovali za život v míru. V Těchoníně 
nezapomínáme také na kapitána Václava 
Berana a štábního rotmistra pěchoty Vác-
lava Beníška, kteří zahynuli v Kobylím 
dole dne 22.9.1945 při zneškodňování 
munice po německé armádě. Václav Beran, nositel tří československých válečných křížů, má hrob na 
našem hřbitově. V důstojnických domech měl byt, kde chtěl žít se ženou a dcerkou.  
 Letos se zúčastnila vzpomínkové akce dcera Václava Berana, paní Jiřina Kudlová z Ostravy. 
Narodila se v roce 1942, takže tatínka, který prošel boji se Svobodovou armádou až do Čech, si vůbec 
neužila. Její maminka byla později několikrát pozvaná do Těchonína na Memoriál kapitána Berana a 
samozřejmě zde s dcerkou také navštěvovaly manželův a tatínkův hrob.  Památku kapitána Václava 
Berana jsme uctili květinami a minutou ticha. Paní Kudlová poděkovala občanům Těchonína za to, 
že na jejího otce nezapomínají. Je dobré si připomínat, že život v míru není zadarmo, stál mnoho 
lidských obětí a dál se musí bránit. 
                         Ivanka Špinlerová
Zpívala celá škola
 V sobotu 20. června 2015 v 18 hodin se v těchonínské škole sešlo kolem sedmdesáti přátel 
dětského sborového zpěvu. S nápadem uspořádat takové setká-
ní přišel sbormistr Těchonínského dětského sboru a Těchonín-
ského chlapeckého sboru a učitel, který v naší obci dvacet let 
působil, pan Jaroslav Haman. Požádal o svolení a pomoc pana 
starostu a paní ředitelku školy a samozřejmě se vítaná akce za-
čala připravovat. Propagace byla asi dobrá, protože prostory 
třídy, ve které před lety pan Haman učil, byly zaplněné bývalý-
mi zpěváky a jejich rodinami. Shledání s panem sbormistrem a 
ostatními členy sboru bylo radostné a dojemné. Zahájení se uja-
la kronikářka obce I. Špinlerová a poděkovala panu Hamanovi 
za přípravu tak milého setkání s hudbou.
  Začalo tedy společné vzpomínání na nácvik skladeb, vy-
stoupení u nás a v mnoha dalších městech, samozřejmě také 
o pozoruhodných úspěších v soutěžích. Pan sbormistr požádal 
také přítomné o uctění památky bývalých ředitelů školy – pana 
A. Špinlera a pana A. Pauka. Třetí z ředitelů, pan J. Vacek, se  
vzpomínkového setkání zúčastnil.Za těchto ředitelů se sbory 
J. Hamana staly známými v okolí, kraji i republice. Pod hes-
lem Kdo zpívá, rozdává radost malí zpěváci z jediné venkov-
ské školy dokázali pod výborným vedením sbormistra přinášet radost nejen svým posluchačům, ale 
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zpětně i sami sobě. Vždyť kdo dokáže vytvořit něco krásného a předat jiným, sám se obohacuje. Pan 
sbormistr zapojil do sborové práce i syna Luďka, který pak se sbory prošel hlavně jako klavírista je-
jich úspěšnou historií.  Jisté je, že sbory z tak malé obce ( tedy Těchonína ) se zapsaly opravdu zlatým 
písmem do dějin českého dětského sborového zpěvu.
 Obrazové  i zvukové dokumentace se ujal pan Mgr. Ivo Roškanin. Vzpomínání  pana sbormistra 
někdy doplnily vzpomínky účastníků, na fotografiích poznávali všichni sami sebe i druhé před lety a 
třída byla stále plná smíchu. Zpěváci zapomněli na tvrdou dřinu při nácviku a vraceli se k těm milým 
zážitkům. Rádi si opět vyslechli nahrávky skladeb a upřímně sólistům i sobě zatleskali. Byli pyšní na 
to, že skladatel Jaroslav Herden složil na slova básníka Václava Fischera pro těchonínské děti písnič-
ku Těchonínská.
 Na závěr  více než dvouhodinového příjemného shledání se posadil pan sbormistr ke klavíru a 
bývalé zpěvačky a zpěváci přednesli mnoho skladeb, které si v dětství zamilovali. A škola se rozezně-
la a celá rezonovala krásnými dospělými hlasy. Ti, co zpěvu rozumějí, si dobře všimli, jak se zpěvavá 
setba ujala. Dynamika, stejné začátky, koncové dotažení atd.,vše zůstalo v paměti zpívajících. A to 
seděl sbormistr ke zpěvákům zády!

 Návštěvníci také ocenili sladké občerstvení- na stolech je čekaly vynikající koláčky ze školní 
kuchyně (pekly A. Veselá, H. Jentschková, L. Kreuselová a L. Krejčová), káva a kyselky. Všichni 
byli rádi, že se této akce zúčastnili.Mnohým se ještě nechtělo končit, zpívali by dál, vzpomínali. Jiní 
přišli s nápadem pokračovat v podobném setkání ještě někdy.Nejlepší nápad byl založit smíšený sbor 
bývalých zpěváků, ovšem pan sbormistr všem vysvětlil, jak těžko by se scházeli na zkoušky a akce, 
když každý bydlí jinde. Ale kdo ví, třeba někdy?
 Za všechny účastníky bych chtěla moc poděkovat panu Jaroslavu Hamanovi za věrnost Těchoní-
nu, za to, že setkání proběhlo. Jako kronikářka obce mu děkuji za krásný dar všem občanům Těcho-
nína – velkou Kroniku Těchonínského dětského sboru z období 1973 – 1990. Určitě si ji všichni rádi 
prohlédnou při výstavách kronik.  A nezapomeňte: Kdo zpívá – rozdává radost!        

Ivanka Špinlerová
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na návštěvě u sousedů 
 Dnešní  návštěvu za mě zahájí seznámení s knihou, kterou pan Jiří Vrána na popud svých přátel 
vydal a přál si, aby byla pro čtenáře a vlastně také návštěvníky jeho malé galerie zastavením v čase, 
chvilkou k zamyšlení. 

Naše knihovnice, paní Jarmila Pohlová, o jeho knize napsala:
  Jednoho dne se mi dostala do ruky kniha, 
která mě zaujala a ráda bych se o ni s vámi podělila. Máte 
rádi knihy, které nemusíte ani číst, jen listujete a necháte 
na sebe působit náladu a téma obrázků? V naší obci žijí 
mezi námi lidé, kteří mají zajímavé zájmy a koníčky. Výsled-
ky jejich tvůrčí práce jsou schopné nás oslovit, jako malíř 
pan Jiří Vrána. V místní lidové knihovně v Těchoníně máme 
možnost se seznámit s jeho knihou – Život a dílo.
 Jiří Vrána je zde představen jako výtvarník, který 
neprošel akademickým vzděláním, přesto jeho vlastní tou-
ha vyjádřit krásu krajiny, přírody, vztahy k rodině kresbou 
nebo štětcem ho přinutily stát se samoukem.
 Jak se mu podařilo uchopit život kolem sebe formou 
kresby a malby, to nechám na názoru každého, kdo projeví-
te zájem si knihu vypůjčit. I když obrazy nejsou akademická 
díla, je v nich určitá naivita, která nás osloví, protože to, 
co vyjadřuje, je nám blízké, známé, čitelné. A to v dnešní  
nepřehledné, uspěchané době určitě potěší.

                                                  Jarmila Pohlová
 

 Navážu na poslední slova naší knihovnice. V dnešní uspěchané době je pro nás radostí, když 
se můžeme sejít s lidmi, se kterými si máme o 
čem povídat. U manželů Evy a Jiřího Vránových 
se hovor stáčí k malířství, hudbě, úpravě zahrady, 
květinám atd. Pan Jiří má několik koníčků, ale 
k provozování každého z nich potřebuje zázemí 
a pochopení, které má po celý život u manželky 
Evy. Ta vlastně Jiřího k našemu kraji připoutala. 
S budoucí ženou Evou z Mladkova se Jiří poznal 
na vojně a první tři společné roky prožili mladí 
manželé v této obci u Eviných rodičů. Pak na přá-
ní Jirkových rodičů se rodinka s malou dcerkou 
přestěhovala do Čechtic v okrese Benešov, Jirko-
va rodiště. 
 Čechtice byly prvním místem, kde byste byli mohli potkat malého Jirku s tužkou a papírem, jak 
si načrtává třeba polní cestu se stromy. Přírodu a les měl už tehdy rád, ale snít například o lesnické 
škole bylo zbytečné. Přísný tatínek se za syna rozhodl pro strojařinu. S Čechticemi je také spojeno 
Jiřího dvanáct let s kapelou. Hudba a hra na kytaru ho pevně drží dodnes. Z rodné obce Jiří dojížděl 
do práce ve zbrojovce ve Vlašimi a Eva byla doma na mateřské. Pokud měl Jiří volnou chvilku, kreslil 
tužkou a snil o malířské paletě. Jeho pozorná žena objevila ve Vlašimi kazetu s olejovými barvami 
Mánes a nečekaný dárek k Vánocům otevřel novou malířskou cestu. Se stojanem a barvami mohl 

Slunečnice

Eva a Jiří Vránovi
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Jirka pokoušet barevný malířský svět. Sám se probíjel malířskými technikami, pročítal knihy právě o 
způsobu malby. Přesto pro něj bylo hlavní vyjádřit v obraze své pocity, ať už to byla krajina, či třeba 
zátiší. Začal malovat i portréty, hlavně členů své rodiny. 
 V Čechticích manželé začali toužit po samostatném bydlení, a tak po přečtení inzerátu v novi-

nách, že v těchonínské textilce shánějí tkadlenu a seřizovače, neváhali. Od roku 1980 jsou občany 
Těchonína. Nejprve bydleli v domku pod zastávkou (dnes Kmoškovi), ale brzy začali stavět na místě 
s pěkným rozhledem při zkratce na Studené. Kolem nového domu časem vytvořili pěknou zahradu. I 
zde se projevily výtvarné sklony pana Vrány. Úprava bonsají se stala jeho dalším koníčkem. Malovat 

nepřestal, i když stavba a také výchova tří dcer zabraly Vrá-
novým dost času. Témat k malování je v našem krásném kraji 
spousta. A zase – v obrazech najdete vždycky autorovu lásku 
k tomuto kousku země, vyjádřenou osobitým způsobem. Své 
dcery vedl pan Jiří ke kreslení i hudbě, ale zatím žádná tak 
moc jako tatínek těmto koníčkům nepropadla, ale třeba ně-
kdy… Hovor s Evou a Jiřím by mohl plynout příjemně celé 
hodiny, našla by se další témata, ale třeba prohlídku sbírky 
minerálů z Jesenicka, což je další záliba pana Vrány, necháme 
na příští návštěvu.

  Manželé Vránovi se ve svých zálibách dobře doplňují, 
snaží se s humorem překlenout těžké životní situace, které je občas potkávají. Pan Jiří teď statečně 
bojuje s nemocí a paní Eva je mu jako vždy pevnou oporou. Přejme panu Vránovi, ať brzy vezme 
stojan a barvy, a jak sám říká, někde na krásném místě se při malování zastaví v čase. 

Ivanka Špinlerová (foto: Josef Sedláček ml.)

Podzim na Celném

Zátiší s ovocem
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Jubilanti:
Duben        
55 lel   2.4.1960  Prýmusová Irena (Těchonín 196)
55 lel   6.4.1960          Šebera Jiří (Těchonín 175)
60 let 27.4.1955 Leichtová Zdenka (Těchonín 114)
65 let   5.4.1950 Beneš Jaroslav (Těchonín 1)
65 let 14.4.1950 Tomiška Josef (Těchonín 71)
70 let   2.4.1945 Vajdová Marie (Celné 23)
Květen        
65 let   7.5.1950  Budiš František (Těchonín 171)
65 let   8.5.1950 Všetičková Krystyna (Celné 62)
65 let 26.5.1950 Motyčka Jan (Těchonín 23)
80 let   1.5.1935 Dominikus Štefan (Celné59)
Červen
55 let 18.6.1960 Kreusel Milan (Těchonín 145)
75 let 13.6.1940 Kopecký Jiří (Celné 62)

Zemřeli:
  13.4.2015 Harnych Josef (Těchonín 73)

sPolečenská kronika
 

Obyvatelstvo obce, statistika, 
období leden až květen 2015

• Obec má 615 obyvatel.  

• V obci se narodilo 1 dítě 
(chlapec).

• Do obce se přistěhovalo 14 
občanů.

• Z obce se odstěhovalo 12 
občanů

• V obci zemřel 1 občan.

Víte, že...?

placená inzerce
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informační okénko
Jízdní řády:
Změny, ke kterým došlo v jízdních řádech od 14. června 2015, představují pro naši obec pouze drob-
né změny u vlakové přepravy. Autobusy budou jezdit beze změny. Autobus, kterým jezdí občané k 
lékaři do Mladkova a zpět, a to v pondělí, ve středu a v pátek, bude jezdit ve stejný čas i o školních 
prázdninách.
Vlaky odjíždějící z Těchonína do Jablonného nad Orlicí - změny:
Odj. 9:25 hod. nyní pojede i 25.a 26.12., odj. 14:06 hod. jede v sobotu až do 19. listopadu.
Ordinační hodiny: MUDr. Doleček Jiří.
Mladkov: Po: 6:30-9:00 (také odběry), Út: 13:30-15:30, St: 6:30-9:00 (také odběry), Čt:14:00 -17:00, 
Pá: 6:30-9:00 (také odběry).
Jablonné nad Orlicí: Po: 9:15-13:00, Út: 10:00-13:30 (také odběry), St: 13:00-18.00, Čt: 7:00-14:00 
(také odběry), Pá: 9:15-13:00.
Lékárna Mladkov: otevírací hodiny.
Po: 7:00-10:00, Út: 13:30-16:00, St: 7:00-10:00, Čt: 14:00-17:00, Pá: 7:00-10:00
Prodejna potravin Celné: otevírací hodiny od 1.7.2015
Po-Pá: 6:30-18.00 hod., So: 7:00-18:00 hod., Ne: 8:00-18.00 hod. (V sobotu a v neděli se může ote-
vírací doba výjimečně zkrátit do 15:00 hod.)
Kontakty Skupiny ČEZ:
Pokud máme spotřebu elektrické energie v domácnosti ve vysokém tarifu VT(T1) a současně i v níz-
kém tarifu NT(T2) a chceme vědět, kdy v průběhu dne máme spotřebu v nízkém tarifu, tak to zjistíme 
na zákaznické lince tel. 840 840 840, na e-mailové adrese cez@cez.cz nebo osobně na zákaznickém 
centru ČEZ Distribuce a.s., pro naši oblast v České Třebové. Postačí sdělit číslo elektroměru nebo 
svoje zákaznické číslo.
Rekonstrukce distribučního vedení nízkého napětí (NN) v Těchoníně – Hluchov:
Rekonstrukce distribučního vedení NN v Hluchově bude pravděpodobně zahájena v měsíci srpnu a 
dokončena má být koncem měsíce října 2015. Jedná se o úsek od trafostanice TS 856 (je u domku 
paní Langrové), k trafostanici TS 900 u vodárny. Na tomto úseku budou vyměněny dřevěné sloupy 
za betonové a stávající vedení bude nahrazeno závěsným svazkovým vodičem, kabelem. Investorem 
akce je ČEZ Distribuce a.s.
Při této rekonstrukci musí být provedena i rekonstrukce veřejného osvětlení (VO), které je majetkem 
obce Těchonín, a proto bude i z jejích finančních prostředků tato rekonstrukce hrazena. Na uvedeném 
úseku bude instalováno 9 až 11 svítidel (doposud jich je 9), poslední svítidlo bude u domku Souka-
lových. Poškozená a poruchová svítidla budou vyměněna za nová, výbojky budou sodíkové 70W. 
Stávající vodič bude nahrazen svazkovým závěsným kabelem.
Tato akce může mít i nějaká menší omezení pro občany bydlící v místech prováděné rekonstrukce. 
Věříme, že se to setká u občanů s pochopením.  
Poškození majetku obce:
Při opravě veřejného osvětlení v měsíci dubnu bylo zjištěno poškození svítidla na druhém sloupu od 
mostu u komunikace směrem ke kostelu. Kryt svítidla byl na 5 místech prostřelen ze vzduchovky, 
zničena byla výbojka a zapalovač. To byl ten důvod, proč svítidlo nesvítilo. Škoda pouze na materiálu 
byla ve výši 500 Kč.
V loňském roce zase došlo k postříkání stěn uvnitř zděné čekárny na Celném. Pachatel není ani v 
jednom případě znám. Věřme, že si ti, co poškodili veřejný majetek, najdou ušlechtilejší zábavu a že 
se to již nebude opakovat.
          

Připravil: Karel Vencl
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Milí sousedé a krajánci naší podorlické vesničky,
  ani jsme se nenadáli a jaro se svými krásami a energií proběhlo pod našimi okny. Každý jsme 
tento čas využili po svém a snad ho i naplnili co nejvíce příjemnými chvilkami ať už jakkoliv, aby-
chom měli dost síly na celý zbytek roku.  
 
 V tomto čísle navazuji na svůj úvodní článek a budu se věnovat dalším porovnáním finančních 
produktů, všeobecné informovanosti a zkusím se podělit o některé své postřehy z vlastní praxe. Češi 
v Evropě patří spíše mezi spořivé a troufám si říci velmi konzervativní klienty (tzv.“konzervy“), a než 
udělají i sebemenší změnu, dlouze si to rozmýšlejí. Řídí se zlatým heslem „lepší vrabec v hrsti, nežli 
holub na střeše“. Jedná se zpravidla o starší generaci, která je naučená zřejmě životem, zkušenostmi 
a obdobím, ve kterém část svého života prožili, kdy doba jim nedala tolik příležitostí a možností jako 
dnes, nebo stejné generaci v jiných, spíše západních zemích. I když výjimky potvrzují pravidlo. Dnes 
ty možnosti sice už jsou, ale ne každý si je může dovolit a mladá generace v této finanční džungli se 
již z dlouhodobého hlediska nemůže spoléhat pouze na stát, jako tomu bylo dříve. Seznámil bych vás 
s možnostmi spořících produktů a k čemu jsou vhodné. 
 Každý měsíc, každý z nás máme určitý příjem ze zaměstnání, z podnikání, z důchodů, ze soci-
álních podpor, z brigád, z darů, z výher atd., se kterými se alespoň převážná většina z nás pokouší 
vyjít, poplatit to, co se musí (bydlení, energie, jídlo, dluhy, pojistky, zábava apod.), a když to drama 
dopadne dobře a naše příjmy jsou vyšší než výdaje, občas překvapivě zjistíme, že nám v peněženkách 
uvízne i nějaká koruna, kterou nechceme zbytečně utratit za pozemské požitky. Pak si ale položíme 
otázku: „ Co s tím?“ Kde ji a do čeho vložit, abych o ni nepřišel? Aby mi ji někdo nevytuneloval? No, 
někdo, kdo je opravdu z této příšerné situace vystresován, udělá z jeho pohledu to nejlepší – ze strany 
financí to nejhorší……rychle to schová doma nejlépe pod polštář, raději až pod matraci a každý ve-
čer před spaním se konejší, jak udělal dobře :). Ale pozor!!!! Aniž by to tušil, pomalu se mu na jeho 
penízky dostává skrytý zloděj – INFLACE.
       Úrokové sazby na spořicích nebo investičních produktech jsou ovlivňovány inflací. Ta působí 
na vklady, ale i výnosy z těchto produktů. Inflace je neviditelné znehodnocování vašich peněz, které 
máte na jakémkoliv fin. produktu. Vypočítává ji Český statistický úřad na základě makroekonomic-
kým dat a normální člověk s inflací těžko něco udělá. Inflace úrokové sazby přímo neovlivňuje, ale 
má vliv na tom, že vaše jistina neboli vklad, který vložíte do určitého spořicího nebo investičního 
produktu, bude znehodnocen. Respektive za stejné peníze si po určité době koupíte méně, než kolik 
byste si pořídili dnes. Pro snadnější vysvětlení zkusím praktický příklad. (Máme investici, ve které 
potřebujeme vložit vklad ve výši 100. Předpokládaný roční výnos bude pět procent. Jestliže za rok 
bude inflace činit např. dvě procenta, bude náš výnos jen tři procenta z vkladu. Kromě toho je nutné 
od vkladu odečíst ještě daň z příjmů (výnosu), což je 15%, podléhá-li ji. Čistý výnos se tak fakticky 
sníží). Proto je důležité si před každým investičním krokem uvědomit, jaký je výnos a míra inflace. 
Doma pod slamníkem jsou sice korunky v teple, ale napospas inflaci, a ta nedá svou kůži lacino.
Před tím, než člověk začne promýšlet, kam své úspory dlouhodobě investuje, vyplatí se mu ponechat 
si část z nich jako tzv. finanční polštář (ne ten, na kterém spí). Tedy rezervu, kterou může mít během 
několika dnů k dispozici. Ideální je částka ve výši tří až šestinásobku nutných životních nákladů. 
S takovými penězi může člověk klidně spát. Rozvazují ruce, když přijde očekávaná i neočekáva-
ná událost v podobě ztráty zaměstnání, snížení příjmu, nemoci, zvýšení nákladů. Měla by pomoci 
překlenout určitou krátkodobou nepříjemnost, aniž by vedla k finančnímu ohrožení rodiny. Toto je 
základ spoření, až pak by se mělo myslet na dlouhodobější horizont. K čemu vám potom bude, že si 
spoříte např. na stavebním spoření, když k penězům máte přístup až po 6 letech, nebo za nedodržení 
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podmínek ztratíte státní příspěvky i výnos, kvůli kterému jste tento produkt založili. Navíc stejně i ten 
zbytek bude vyplacen nejdříve za 2 měsíce od výpovědi a vy potřebujete peníze ihned.
        Není jasný recept pro všechny, do čeho své úspory vložit, jelikož je to individuální a vždy záleží, 
k jakému účelu se spoří, jak rychle chceme mít prostředky k dispozici, jaké jsme ochotni podstoupit 
riziko a s jakým výnosem či ziskem bychom byli spokojeni. Každý ať se rozhodne sám podle svých 
potřeb a požadavků. Spořicí a investiční produkty mají svá specifika a rizika, mají jiný výnos měnící 
se v čase a jinou dostupnost v případě likvidity (peníze zpět). Navíc i každá rodina má jiné finanční 
a sociální možnosti a jinak se dívá na hodnotu peněz. Nicméně pokud nějaké peníze máte, měly by 
pracovat ve váš prospěch. „Peníze mají dělat peníze!“.  Bohužel v současném materiálním světě platí, 
že peníze jsou vždy až na prvním místě.  Jednotlivé spořicí produkty bych představil v dalších číslech 
našeho čtvrtletníku, zatím jsem se pokusil porovnat možnosti uložení peněz na jednotlivé nejběžnější 
produkty, viz níže uvedená tabulka.
Způsob uložení peněz Riziko Výnos Pojištěné vklady Rychlá likvidita v krizi
Stavební spoření Nízké Nízký Ano Velmi špatná
Termínované vklady Nízké Nízký Ano Špatná
Vkladní knížky Velmi nízké Velmi nízký Ano Špatná
Běžný účet Velmi nízké Velmi nízký Ano Ihned
Nemovitosti Střední Střední až vysoký Ne Velmi špatná
Fond peněžního trhu Nízké Nízký Ne Rychlá
Fond dluhopisový Nízké Nízký až střední Ne Rychlá
„Slamník“ Nízké Žádný Ne Ihned
Cizí měna Vysoké Nízký Ne Rychlá
Investiční život.poj. Střední Střední Ne Špatná
Penzijní připojištění Střední Střední Ne Velmi špatná
Fond akciový Vysoké Vysoký Ne Rychlá
Zlato Vysoké Střední Ne Rychlá
Loterie, sázky Obrovské Náhodný Ne Žádná
Spořicí účet Velmi nízké Nízký Ano Ihned

 U některých produktů je výnos nízký, ale vyplatí se z důvodu státních příspěvků, a např. u fondů, 
pokud jsou v držení min. 3 roky, nemusí se odvádět 15% daň z výnosu. Celý výnos zůstává vkladateli.
 Přeji krásné léto a ať sluníčko září na vaše peněženky. :)

Jaroslav Chládek
Tento článek neslouží pro reklamní účely a je psán pro laickou veřejnost.

PARNÍ VLAKY v Těchoníně
 Na železniční trať Letohrad - Dolní Lipka - Hanušovice se od 13.6.2015 vrátily historické 
parní vlaky. Hejtman Pardubického kraje Martin Netolický inicioval dohodu s Českými drahami 
na pravidelném sobotním provozu na trati v okolí Králického Sněžníku, v jejíž blízkosti se nachází 
mnoho historických, ale také přírodních památek. 
 Historické vlaky budou v provozu každou sobotu od 13. června do 19. září. V provozu budou 
hned tři lokomotivy. V rámci akce Cihelna 2015 bude nasazena parní lokomotiva 464.008 Bulík, v 
běžné soboty se pak budou pravidelně střídat dvě lokomotivy, jedna parní a druhá motorová (parní 
lokomotiva 423.009 Velký Býček, motorová lokomotiva M286.0 Krokodýl).
 Lokomotivy do Těchonína přijedou každou sobotu v 9:43 (trasa Letohrad-Lichkov) a v 14:05 
(trasa Lichkov - Letohrad).
 Ceník jízdného se bude řídit platným tarifem Českých drah, který bude navíc opatřen jednorá-
zovým příspěvkem na obnovu a údržbu historických lokomotiv v hodnotě 15 korun.

 
Jiří Trojan
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